
 درگذشت 2 استاد علوم انسانی 
در خارج از کشور 

محمدجعفر جعفری لنگرودی حقوقدان ایرانی و سیدجواد 
طباطبایی پژوهش�گر تاریخ و اس�تاد فلس�فه که هر دو 
خارج از ایران زندگ�ی می کردند، دار فانی را وداع گفتند.
محمدجعفر جعفری لنگرودی، حقوقدان ایرانی که در س��ن 
۹۹ سالگی در ش��هر ایستبورن انگلس��تان درگذشت، مؤلف 
آثاری چون دانشنامه حقوقی، مبسوط در ترمینولوژی حقوق، 
مکتب های حقوق��ی در حقوق اس��ام، دایره المعارف حقوق 
مدنی و تجارت و دایره المعارف عمومی حقوق موسوم به الفارق 
)نخستین و بزرگ ترین دانشنامه حقوقی به زبان فارسی( بود.

او دارای درجه اجتهاد در فقه و اصول و شاگرد اساتیدی چون هاشم 
مدرس قزوینی، سیدحسین طباطبایی بروجردی، سیدصدرالدین 
صدر، محمدتقی خوانساری، محمدتقی ادیب نیشابوری)ثانی(، 

هادی کدکنی خراسانی و میرزامهدی آشتیانی بود. 
دیروز همچنین س��یدجواد طباطبایی، نویسنده  وپژوهشگر 
تاریخ و استاد فلس��فه سه شنبه شب در س��ن ۷۷ سالگی در 

بیمارستانی در کالیفرنیا درگذشت.
سیدجواد طباطبایی، استاد دانشگاه و پژوهشگر ایرانی در زمینه 
فلسفه، تاریخ و سیاست و عضو پیش��ین هیئت علمی و معاون 
پژوهشی دانشکده حقوق و علوم سیاسی دانشگاه تهران بود. وی 
از سال ۱۳۸۸ تا ۱۳۹۵ مش��غول تدریس در مؤسسه مطالعات 
سیاسی-اقتصادی »پرسش« بود. طباطبایی مدیرگروهی فلسفه 

مرکز دایره المعارف بزرگ اسامی را در کارنامه خود داشت.
ابن خَلدون و عل��وم اجتماعی، گفتار در ش��رایط امتناع، تاریخ 
اندیش��ه سیاس��ی در ایران، ماحظاتی در مبانی نظری، زوال 
اندیشه سیاسی در ایران، گفتار در مبانی نظری انحطاط ایران، 
خواجه نظام الملک طوس��ی، گفتار در ت��داوم فرهنگی ایران، 
ترجمه تاریخ فلسفه اسامی، هانری کُربنَ و ۱۶فلسفه و سیاست، 

مجموعه مقالات جواد طباطبایی و عناوین برخی از آثار اوست.
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برگزیده بخش ترانه سی وهشتمین جشنواره موسیقی فجر عنوان کرد

تهیه کننده های موسیقی باید برای ترانه هم هزینه کنند
    نوید پارسا

برگزیده بخ�ش ترانه موس�یقی فجر معتقد اس�ت در 
تنزل سطح کیفی شعر و ترانه در سال های اخیر در کنار 
موضوع اقتص�اد باید به عوامل دیگری نی�ز توجه کرد.

نغمه مستش��ارنظامی که امس��ال از برگزی��دگان بخش ترانه 
سی وهشتمین جشنواره موسیقی فجر بود و اثر او با عنوان »دور 
اما نزدیک« توانست نظر هیئت داوران را به خود جلب کند به 
تس��نیم می گوید: ترانه »دور اما نزدیک« در واقع یک مناجات 
است که آن را در زمان آغاز کرونا نوشته بودم. در آن زمان همه 
حس و حال مش��ترکی داش��تیم و تنها ملجأ و پناه خودمان را 
خداوند می دیدیم. این ترانه روایتگر آن روزها از این منظر است.

به گفته وی، ب��زرگان ادبیات غ��رب زبان به تجلیل ش��اعران 
ادب فارس��ی مانند س��عدی، مولانا وحافظ  گش��وده اند، ولی 
ترانه سرایان ما گاه برای بیان عشق از سایر فرهنگ ها که سنخیتی 
با دیدگاه های اصیل ایرانی- اسامی ندارد، الگوبرداری می کنند. 
بنده در کنار حوزه شعر، در حوزه ترجمه انگلیسی نیز فعالیت 
دارم. بارها از شاعران و اهالی فرهنگ انگلیسی زبان شنیده ام که 
گفته اند آنچه ادبیات فارسی را با ادبیات در دیگر زبان ها متمایز 
می کند، نوع نگاه متفاوت شاعران به موضوعاتی چون عشق است. 
آنها برای این موضوع جایگاه رفیعی قائل هستند و این تفاوت نوع 

نگاه، فرهنگ و ادبیات ما را برای آنها جذاب کرده است.
وی در پاسخ به این سؤال که به نظر می رسد ترانه های امروز 
همانند جریانی از ش��عر امروز که البته به لحاظ کمیت هم 
چشمگیر اس��ت از ضعف در اندیش��ه رنج می برد، اینگونه 
توضیح می دهد: البته در سال های اخیر شمار کارهای خوب 
افزایش یافته و سبب شده است آهنگسازان نیز به کار روی 
آثاری گرایش پیدا کنند که مفاهیم عمیق تری دارند. مثاً 

یکی از نکات جالب، توجه بیش��تر به غزل، حتی در آثار به 
اصطاح پاپ)موسیقی مردمی( است؛ موضوعی که ما آن را 
عمدتاً در حوزه تصنیف و آواز سنتی شاهد بودیم، اما امروزه 
خواننده ها در حوزه موسیقی مردمی)پاپ( نیز به غزل روی 

آورده اند و این سبب عمق بخشی بیشتر به کارها می شود.
مستشارنظامی در ادامه عنوان می کند: اگر دست اندرکاران حوزه 
موسیقی، چه شاعر، چه آهنگساز و چه خواننده، حواسشان به 
مفهوم و معنای شعر نباشد، سطح خوراك ذهنی مخاطب خود را 
پایین می آورند. در این میان رسالت بیشتری برای شاعر می توان 
در نظر گرفت، چراکه آنها خوراك اولیه را تأمین می کنند. ذهن 
ایرانی ها همیشه با شعر و موسیقی همراه و آشنا بوده است. توقع 
مخاطب ایرانی ارائه یک اثر فاخر است. اگر ذهن مخاطب امروز 
ما به کارهایی که سطح پایین تری دارند، عادت کرده است باید 

بخشی از اشکال را در میان آثار ترانه سرایان جست وجو کنیم.
این شاعره کشورمان معتقد است اگر حمایت ها صرفاً فقط 
در حوزه آهنگسازی نباشد و به پدیدآورنده اثر و شاعر نیز 
نگاه ویژه ای شود، در واقع یک نوع سرمایه گذاری برای خلق 

اثر فاخر در حوزه موسیقی خواهد بود.

گفت وگوی »جوان« با کارگردان فیلم »اتاقک گلی«

»اتاقک گلی« را با نگاه مقاومت مردم 
مقابل منافقین ساختم

از جمله غفلت ها  در سینمای دفاع مقدس نپرداختن به نقش مردم بوده است

    نشر

     موسیقی

چاپ هفتم تحلیل مبارزات سیاسي 
امام سجاد )ع( از نگاه رهبر انقلاب

س�جاد)ع(«  ام�ام  »حماس�ه  کت�اب  هفت�م  چ�اپ 
مش�تمل ب�ر گفتارهای�ي از حض�رت آیت الله العظم�ي 
خامنه اي)مدظله العالي( در تحلیل مبارزات سیاسي فرهنگي 
امام س�جاد )ع(، در دس�ترس علاقه من�دان  ق�رار گرفت. 
کتاب »حماسه امام سجاد )ع(« که توس��ط انتشارات انقاب 
اسامي وابسته به دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله العظمي 
خامنه اي)مدظله العالي( منتشر ش��ده، از س��ه بخش تشکیل 

شده  است. 
در بخش نخست، با هدف تبیین نظریه  »انسان ۲۵۰ ساله« که 
به مثابه محور و زیربنا اساس��ي مباحث این کتاب است، بیانات 
معظم له در کنگره  جهاني امام رضا )ع( که در سال ۱۳۶۵ ایراد 
گردیده و مطالعه  آن، در فهم دقیق ت��ر گفتارهاي بعدي مفید 
اس��ت که در ابتداي کتاب و ب��ا عنوان »به ج��اي مقدمه« قرار 
داده شده است.  بخش دوم این کتاب مشتمل بر چهار گفتار از 
سخنراني هاي معظم له در مسجد کرامت مشهد مقدس است 
که این جلسات در جمع پرشور جوانان و عموم نمازگزاران پس 
از اقامه نماز مغرب و عشا ایراد شده اس��ت.  تاریخ برگزاري این 
جلسات که به صورت متوالي برگزار شده، بهمن ماه سال ۱۳۵۲ 

مصادف با محرم الحرام سال ۱۳۹4 هجري قمري است. 
در بخش پایاني این کتاب، مجموعه مصاحبه هاي مجله پاسدار 
اسام با معظم له که در س��ال ۱۳۶۱ صورت گرفته بود، با هدف 
غناي مطالب و تکمیل مباحث و نظرات ایشان در موضوع زندگي 
امام سجاد )علیه السام(، آورده شده است.  مخاطبان مي توانند 
براي تهیه این کتاب به کتابفروشي هاي سراسر کشور یا به پایگاه 

اینترنتي انتشارات انقاب اسامي مراجعه کنند.

   محمدصادق عابدینی
محمد عسگری، کارگردان فیلم سینمایی »اتاقک 
گلی« از آثار ش�اخص چهل و یکمین جشنواره 
بین المللی فیلم فجر معتقد اس�ت گذش�ته ما 
تاریخ ماست و ملتی که تاریخ خود را فراموش 
کند، امید و آین�ده خود را از دس�ت می دهد و 
نمایش جنایات منافقین باید مورد توجه باشد.  
این فیلمساز فیلم اولی در گفت وگو با »جوان« 
درباره اتاقک گلی و توجه این فیلم به جنایات 
گروه تروریستی مجاهدین خلق پرداخته است.

    
 در سینمای ایران در س�ال های اخیر 
ش�اهد تولی�د آث�ار ش�اخصی چون 
»ماجرای نیمروز« بودیم که در جشنواره 
فجر نگاه مردم و داوران را به خود جلب 
کرد. چه شد که شما نیز سراغ عملیات 

مرصاد و منافقین رفتید؟
موضوع فیل��م را آقای صبوری، تهیه کنن��ده فیلم که 
خودش از نیروهای حاضر در منطقه بود، به من پیشنهاد 
داد و به اتفاق نویسنده فیلمنامه روی سوژه کار کردیم 
و آن را پرورش دادیم. در نهای��ت نزدیک به 4۰ درصد 
اتفاقات فیلم واقعی و ۶۰ درصد آن تخیل و درام است. 

 فیلم استفاده خوبی از لهجه دارد. در 
تجربیات قبلی که در مقام دس�تیار 
کارگ�ردان داش�تید ه�م فیلم ها با 
شخصیت هایی که گویش و لهجه دارند 
ساخته شد. چقدر لهجه ها به باورپذیر 

شدن فیلم ها کمک می کند؟
در تجربه های قبلی مثاً در »نگهبان ش��ب« لهجه 
کرمانی، کردی و ترکی داشتیم. در »قصر شیرین«، 
لهجه لری یاس��وجی بود. در اتاقک گلی هم کردی 
کرمانشاهی داش��تیم. به نظرم اس��تفاده درست از 
لهجه ها، گویش ها و زبان ها می تواند در کنار طراحی 
صحنه و لباس، کار را بسیار بهتر از فیلم های آپارتمانی 

که در تهران ساخته می شود به سرانجام برساند. 
موضوع اصل�ی اتاقک گل�ی، عملیات 
مرص�اد و اتفاق�ی ب�ود ک�ه در یکی از 
روستاهای کرمانشاه رخ داد. در سینمای 
ما چرا اینقدر کم به این موضوع پرداخته 
شده و اصولاً منافقین و جنایت هایشان 

کمتر در سینما دیده می شود؟

به نظرم عملیات مرصاد، جای تولید چندین فیلم را 
دارد. این اتفاق دارای دهها قصه جذاب است، اما درباره 
منافقین، قصه های فراوانی است که باید به آنها پرداخت 
از شخصیت های فریب خورده و از هم گسیخته آنها 
گرفته که بار دراماتیک دارد تا جنایت هایی که مرتکب 
شده اند. اینکه یک انسان چطور از گوشت و پوست و 
مغز و احساس تبدیل می شود به یک موجود سنگی یا 
آهنی که از هیچ جنایتی فروگذار نیست! چطور یک 
سازمان نیروهای خود را به روبات هایی برای کشتار 

مردم بی گناه تبدیل می کند.
سؤال اینجاست که چرا با وجود این همه 

سوژه، سینما کمتر سراغ اینها می رود؟
من در اتاقک گلی تاش کردم جنایت هایی را که 
منافقین علیه مردم انجام دادند و مقاومت مردم در 
برابر آنها را نشان دهم. اصولاً دغدغه خودم نشان 
دادن مردم اس��ت. نقش مردم در دفاع از کش��ور 
مغفول باقی مانده است، در حالی که بخش بزرگی 
از افرادی که در جنگ حضور داش��تند نیروهای 
مردمی بودند. این مردم مرزنشین بودند که همیشه 
تحت تأثیر جنگ بوده اند. یکی از کم توجهی ها در 
سینمای دفاع مقدس نپرداختن به نقش مردم بوده 
و همیشه صحبت از عملیات های یک لشکر، گردان 
یا گروهان بوده است. البته در جایی مانند بیابان، 
کوهستان یا هور درس��ت است، ولی وقتی درباره 
خرمش��هر، آبادان یا مناطق کردنشین صحبت 

می کنیم باید نقش مردم را پررنگ کنیم. 
به نقش مردم اشاره کردید، مردم آن 
روس�تا پس از تماشای فیلم »اتاقک 

گلی« چه واکنشی داشتند؟
محل خود روس��تا امروزه تغییر کرده و به عنوان 
معراج الشهدا شناخته می شود و از کنارش جاده 

می گذرد. ما تاش کردیم در یک فاصله یکی، دو 
ساعته از آنجا فیلم را بسازیم. وقتی فیلم ساخته شد 
در همانجا با حضور اهالی منطقه فیلم را دیدیم. من 
تجربه ای در آن اکران پیدا کردم که سال ها بود در 
سینما تجربه نکرده بودم و آن شور و اشتیاق مردم 
بود. آنها با رش��ادت های قهرمان فیلم یا نیروهای 
رزمنده خوشحال  می شدند و دست می زدند. در 
جایی هم تحت تأثیر اتفاقات فیلم گریه می کردند. 
مدت ها بود که اینگونه همراهی و درگیر ش��دن 

جمعیت با فیلم را ندیده بودم. 
نقش قهرمان فیلم را »تورج الوند« بازی 
می کند که پی�ش از ای�ن در »نگهبان 
شب« سابقه همکاری داشتید. انتخاب 

او به دلیل همان همکاری بود؟
برای من انتخاب الوند به سه دلیل رخ داد؛ اول اینکه 
بازیگر بااستعدادی است، دوم اینکه مادر ایشان کرد 
است و س��وم اینکه چهره و هیبت او به یک چهره 

روستایی شباهت دارد. 
»اتاق�ک گلی« برخلاف بس�یاری از 
فیلم ها در استفاده از جلوه های ویژه 
میدانی خساس�ت به خرج ن�داده و 

اقتصادی فکر نکرده است!
آنچه شما در جش��نواره فیلم فجر دیدید، تقریباً با 
کمترین میزان جلوه های ویژه رایانه ای بود، به دلیل 
شرایط ویژه و رس��یدن فیلم به جشنواره، ما مجبور 
بودیم فیلم را به این ش��کل به جش��نواره برسانیم. 
در حالی که باید برای اکران آن را دوباره تدوین کنیم. 
فیلم از این نظر دارای اش��کالات فراوانی اس��ت که 
تماشاچی با کمی دقت متوجه آن می شود، مثاً در 
دیالوگ ها، صحبت از فرار ماشین ها می شود، اما وقت 
نداشتیم جلوه های ویژه رایانه ای مربوط به آن را در 
فیلم قرار دهیم که در نسخه اکران باید اضافه شود. 
متأسفانه به دلیل التهابات ماه های اخیر از نظر تأمین 
مواد برای انفجارها مش��کل داشتیم و اغلب آنها را با 

جلوه ویژه درآوردیم. 
فیل�م از نظ�ر نمای�ش صحنه ه�ای 
درگیری و خشونت جنگ هم تصویر 

باورپذیری ارائه داده است.
اولین چیزی که با شنیدن نام جنگ در ذهن ها تصور 
می شود، خشونت و خونریزی اس��ت. جدا از اینکه 
چه طرفی از نبرد برحق است و کدام طرف باطل و 
اینکه چه کسی در جبهه حق به شهادت می رسد و 
به بهشت می رود یا در جبهه باطل به هاکت می رسد 
و به درك واصل می ش��ود. جن��گ را بدون نمایش 
خش��ونت نمی توان به تصویر کش��ید. اگر نمایش 
این خشونت نباشد، یک جنگ کاغذی و مصنوعی 
می ش��ود، اما در عین حال منافقین آنقدر جنایت 
کرده اند که اگر می خواستیم آن را به تصویر بکشیم، 
نمی شد فیلم را در هیچ کدام از رده بندی های سنی 
قرار داد. منافقین در عملیات مرصاد چاقوهایی مانند 
چاقوی کفاش ها داشتند، آنها به هر فرد چه زنده و چه 
کشته می رسیدند با این چاقو به او حمله می کردند و 
صورت ها را خراش می دادند یا چشم ها را می کندند! 
حجم وحش��ی گری آنها در عملیات فروغ جاویدان 
تأسف آور اس��ت. چطور می توان تصور کرد کسی با 

هموطن خود چنین رفتاری کند؟!

عس��گری: درب��اره منافقین، 
قصه ه��ای فراوان��ی اس��ت 
که باید ب��ه آنه��ا پرداخت از 
شخصیت های فریب خورده 
و از هم گسیخته آنها گرفته تا 
جنایت هایی که مرتکب شده اند

امیرالمؤمنی�ن ام�ام علی 
علیه السلام:

چه بس�یارند دانشمندانی 
که جهل شان آنها را کشته، 
در حالی ک�ه علم ش�ان با 
آنهاس�ت، اما به حال شان 

سودی نمی دهد.
ارشاد، ص144

محمدتقی فهیم، منتقد سینما در مراسم رونمایی از مستند »داستان امر و نهی«

گفتند سینما جای مردم نیست، جای روشنفکران است
 مدیران سینمایی ابتدای دهه 60 معتقد بودند ما دیگر نیاز به مخاطب تخمه شکن در سینما نداریم و سینما باید پاک و برای نخبگان و روشنفکران باشد

پس با حذف عناصر دراماتیک و مخاطب پسند احزاب را جایگزین صنعت سینما کردند

  مصطفی شاه کرمی 
منتقد سینما با اش�اره به اینکه مدیران سینمایی 
ابتدای دهه 60 معتقد بودند ما دیگر نیاز به مخاطب 
تخمه شکن در س�ینما نداریم و سینما باید پاک و 
برای نخبگان و روش�نفکران باش�د، معتقد است 
که آنها با حذف عناصر دراماتیک و مخاطب پسند 
اح�زاب را جایگزی�ن صنع�ت س�ینما کردن�د!

نشست معرفی، نقد و بررسی مس��تند »داستان امر و 
نهی« ب��ه کارگردانی محمدهادی نعمت روز گذش��ته 
در ساختمان شهدای رسانه با حضور عوامل آن برگزار 
ش��د. مس��تندی گفت وگومحور ک��ه در آن گروهی از 
فعالان سینمایی در دهه های اخیر مشکاتی را که در 
سینمای دهه ۶۰ و ۷۰ از طرف برخی افراطیون در زمینه 
توقیف آثار مختلف سینمایی به وجود آمده بود، بررسی 
و تحلیل کردند. اش��تباهات مهلک و رفتار متحجرانه 
مدیران سینمای ایران در دهه ۶۰ که از حمایت مستقیم 
نخست وزیری برخوردار بودند باعث هزینه آفرینی برای 

انقاب اسامی، عرصه فرهنگ و هنر و فعالان آن شد. 
محمدتقی فهیم، منتقد س��ینما در رابطه با مس��تند 
»داستان امر و نهی« گفت: آنچه امروز با عنوان سینمای 
اخته و بی خاصیت با آن مواجه هستیم، حاصل اتفاقاتی 
اس��ت که در س��ال های ابتدایی پس از انقاب رخ داد؛ 

حق خوری ها، مظلوم کش��ی ها و حذف افرادی در بدنه 
سینما که می توانستند کمک کننده به انقاب باشند. 
نکته تأسف بارتری که در ادامه این رفتاهاری متحجرانه و 
دگم اتفاق افتاد، این بود که  همین افراد هرگز جایگزین 

مناسبی برای این حذفیات در سینما نداشتند.
فهیم به سینمای فاقد قصه، قهرمان و قواعد درست جهانی 
اشاره کرد و گفت: اگر فیلمی نتواند مخاطب را سرگرم کند 
فقط به درد محافل خصوصی می خورد. در واقع اگر فیلم 
قابی برای گرفتن مخاطب نداش��ته باشد و نتواند توده 

مخاطب و مردم را جذب کند، آن سینما، سینمایی اخته 
است. امام)ره( هم به عنوان مثال و رویه حکومت گرایی 
در مورد س��ینما صحبت می کند و آن را نجات می دهد، 
اما بعدها کسانی مثل آقایان بهشتی و انوار مدیریت این 
حوزه را برعهده گرفتند. مثاً همین آقای بهش��تی که 
مسئولیت حوزه سینما را در وزارت ارشاد برعهده داشت در 
اظهارنظری پیرامون سینما گفته بود ما نیازی به مخاطب 
تخمه شکن در سینما نداریم! این جمله یعنی حذف مردم 
از سینما و نتیجه این تفکرات هم اتفاقات عجیب و غریب و 

باهایی بود که در دهه ۶۰ بر سر سینما آوردند.  
این منتقد سینما با تأکید بر اینکه سینمای امروز الگو گرفته 
از سینمای اروپای شرقی و کپی ش��ده از آن است، افزود: 
بنیانگذاران س��ینمای نوین ایران از همین روند در رویه 
استفاده می کنند و همان جمات مشهور اروپایی ها را به کار 
می گیرند. سینما برای مردم عادی است؛ قصه، رؤیا و قهرمان 
می خواهند تا با اینها ارتباط بگیرند. به گفته آیزنشتاین دیگر 
در سینما قهرمان فردی نداریم. لذا بنیانگذاران سینمای 
نوین ایران ه��م از این روند اس��تفاده می کنند و جمات 
مشهور اروپای شرقی را به کار می برند. اینکه در آن دوران 
گفته ش��د ما دیگر نیاز به مخاطب تخمه شکن در سینما 
نداریم و سینما باید پاك و برای نخگبان و روشنفکران باشد، 

این به معنای حذف مردم از سینما بود. 
این منتقد سینما افزود: محسن مخملباف همانطور که 
امروز به عنوان یک سرباز برای اسرائیل کار می کند، آن 
زمان هم یک آنارشیس��ت بود که نمی توان او را از بدنه 
انقاب دانست. او کار هایی کرد که امروز ما شاهد حذف 
عنصر سرگرمی از سینما هس��تیم. سینما برای مردم 
عادی است؛ مردم عادی قصه، قهرمان و رؤیا می خواهند 
تا پای فیلم بنشینند و با آن ارتباط بگیرند. در آن زمان 
با حذف عناصر دراماتیک و مخاطب پس��ند، احزاب را 

جایگزین سینما کردند!

    سینما


